
  دانش�گاه ش�ریف چه قبل از انقلاب و چه بعد از آن، 
كانون  گرم فعالیت های سیاسی – اجتماعی دانشجویان 
بوده اس�ت. با توجه ب�ه حضور فعال ش�ما در آن دوره 
ملتهب، می خواستم نقبی به گذشته بزنیم. لطفاً از زمانی 
كه وارد دانش�گاه ش�دید بفرمایید دانش�گاه شریف و 

دانشجویان آن، چه رنگ و بوی سیاسی داشتند؟ 
من سال 54 وارد دانشگاه شريف شدم. آن زمان طيف های 
سياسی دانشجويان عمدتاً دو دسته بود. يک دسته دانشجويان 
مذهبی و مس��لمان بودند و دسته ديگر دانشجويان چپ كه 
عمدتاً گرايش��ات حزب توده داش��تند و متمايل به ش��وروی 

كمونيستی بودند. 
البته دانش��جويان مسلمان گروه رس��می نداشتند. دو تا 
نمازخانه بود. يکی نمازخانه پس��ران در س��اختمان ابن سينا 
كه الآن سالن شهيد صفايی نام دارد و در همان كنارش، اتاق 
كوچک ديگری بود كه نمازخانه دختران بود. يک تعاونی هم 
بود كه دست بچه هاي مذهبی بود و ضمن اينکه لوازم التحرير 
و ساير وس��ايل می فروخت از محل درآمد آن، تعدادی كتاب 
مذهبی نيز خريداری و در اختيار دانشجويان قرار می داد. هم 
نمازخانه و هم تعاونی حالت خودگردان داشت و بچه ها هيچ 
مراوده ای با دانشگاه نداشتند. نه امکاناتی دريافت می كردند و نه 
بودجه ای به آنها تخصيص می يافت. يادم می آيد در جلوی بوفه 
-آن موقع بوفه پس��ران و دختران يکی بود- پانلی قرار داشت 
كه بچه ها نظراتش��ان و نقد كتابها را كه می نوشتند و روی آن 
ق��رار می دادند. از آن ط��رف گروه های چپ خيلی فعال بودند 
و آن ه��م به دليل امکانات زيادی بود كه داش��تند. يک گروه 
نقاشی در اختيارشان قرار داشت. گروه تئاتر بود، گروه موسيقی، 
گ��روه فيلم، اينها همه در اختيار بچه های چپ بود. مثلاً گروه 
فيلم بيش��تر فيلم هايش��ان را از سفارت ش��وروی می گرفتند 
و در دانش��گاه نمايش می دادند. اين گروه ها از طرف دانش��گاه 
حمايت می شدند، بودجه و امکانات دريافت می كردند و تقويت 
می شدند. عمده گروه های ورزشی مانند گروه كوه هم در دست 
آنه��ا بود. البته بچه هاي مذهبي هم گاه��اً در برنامه ها حضور 
داش��تند اما عمده كار دست اينها بود. اين گروه ها هم تعريف 
شده بودند و هم با دانشگاه مراودات مالی و اداری داشتند. اما 

در س��ال 56، وقتی كارتر آمد به ايران، فضا برای فعاليت بازتر 
شد و بچه هاي مذهبی توانستند حضور فعال تری پيدا كنند. 
يک انجمن ادبي در دانشگاه تشکيل شد به نام انجمن قلم كه 
بيشتر اعضايش، دانشجويان مسلمان بودند. از آن به بعد بود كه 

فعاليت مذهبی ها، مشخص تر شد. 
  آیا بین دانش�جویان مذهبی هم طیف بندی خاصی 

وجود داشت؟ 
قب��ل از انقلاب خيل��ی اختلافی نبود. آن زمان، س��ازمان 
مجاهدين خلق به چند دليل بين دانشجويان مذهبی، طرفدار 
داشت. از يک طرف، يکی از فعال ترين گروه های مبارز بود كه با 
رژيم شاه، مبارزه مسلحانه داشت. از طرف ديگر هم ايدئولوژی 

مذهبی داشت كه دانشجويان را به خود جذب می كرد. 
  چرا عمده گروه های دانش�جویی دانشگاه در قبل از 

انقلاب، دست چپی ها بود؟ 
اينه��ا گرايش هاي حزب توده ای داش��تند. حزب توده هم 
دنب��ال براندازی رژيم ش��اه نبود. برای همي��ن از طرف رژيم 
حمايت می شدند. اين در حالی بود كه هيچ جريان ديگری دفتر 
و گروه رسمی نداشتند. عوامل رژيم خيلی خوب دانشجويان را 
زيرنظر داشتند و از فعاليت هايشان باخبر بودند. شاه هميشه 
می گفت كه ارتجاع س��ياه بدتر از كمونيسم سرخ است. برای 
همين هميشه ماركسيس��ت ها را در مقابل مذهبی ها تقويت 

می كردند. 
  گفتید كه س�ازمان مجاهدین خل�ق قبل از انقلاب، 
بین دانشجویان طرفداران زیادی داشت، می شود كمی 

بیشتر در این خصوص توضیح دهید. 
آن موقع، بچه هاي مس��لمان ارگان و تش��کيلات رسمی 
نداش��تند. س��ازمان مجاهدين خلق به عنوان يک تشکيلات 
منس��جم كه با رژيم درگيری مس��لحانه داشت نماد و الگوی 
مبارزه ميان بچه ها بود. اعضاي ش��اخص مجاهدين خلق جزو 
مذهبی ها به ش��مار می آمدند. آن موقع مريم عضدانلو )مريم 
رج��وی( در رابطه ب��ا مجاهدين خلق فعال ب��ود. ورودی 51 
متالوژی بودند، البته عضو س��ازمان هنوز نشده بود ولی چون 
برادرش عضو بود، از آن طريق ارتباطات زيادی داشت. فعاليت 

اينها هم در دانشگاه مخفی بود. 

در س��ال 54 كه اعلاميه تغيير مش��ی و انشقاق سازمان 
مجاهدين خلق اعلام ش��د كه طی آن دسته ای از مجاهدين 
خلق، تغيير مشی خود به مکتب ماركسيستی را اعلام كردند، 
هنوز طيف مذهبی اين جريان در دانش��گاه شريف فعال بود. 
اينه��ا از لح��اظ اعتقادی، خيلی هم مقي��د و متعصب بودند. 
خصوصاً اينکه ش��هيد ش��ريف واقفی كه عضو دسته مذهبی 
مجاهدين خلق بود و اختلافات زيادی با دس��ته ماركسيستی 
داشت و س��رانجام به دست همان ماركسيست ها شهيد شد. 
برای همين فضای دانش��گاه ش��ريف بشدت عليه دسته چپ 
مجاهدين بود و در دانش��گاه شريف بچه های عضو مجاهدين 

خلق را به عنوان دانشجويان مذهبی می شناختند. 
  ب�ا پیروزی انقلاب چه تغییراتی در فضای سیاس�ی 

دانشگاه رخ داد؟ 
ب��ه محض اينکه انقلاب پيروز ش��د، مذهبی ها، س��ازمان 
دانشجويان مسلمان را تشکيل دادند و در اسفند 57، انتخابات 
برگزار ش��د. در انتخابات خان��م عضدانلو و چند نفر ديگر رأی 
آوردن��د. مجموعاً 5 نفر كه در اين ميان تنها خانم عضدانلو به 
سمت مجاهدين خلق گرايش داشت. از همان ابتدا اختلافات 
مش��خصی ميان دانش��جويان هوادار مجاهدين خلق و ساير 
دانش��جويان بروز پيدا كرد. اين اختلافات در جريان مراس��م 
بزرگداشت شهادت شريف واقفی در 16 ارديبهشت 58 آشکارا 
به چشم خورد. چرا كه در واقع دو مراسم يادبود برگزار شد. يک 
دسته، گروهی كه چندی بعد، سازمان دانشجويان مجاهدين 
خلق را تش��کيل داد و دس��ته ديگر همان بچه های س��ازمان 

دانشجويان مسلمان بود. 
  این اختلاف بین دانشجویان هوادار مجاهدین خلق و 

سازمان دانشجویان مسلمان حول چه محوری بود؟ 
خ��ب بعد از پيروزی انقلاب، ديگر مبارزه مس��لحانه معنا 
نداش��ت. يک س��ؤال اين بود كه مجاهدين خلق هنوز مشی 
مس��لحانه خود را حفظ كرده بود و اين برای بقيه دانشجويان 
بی معنا بود. از طرف ديگر دانشجويان هوادار مجاهدين خلق، به 
طور صددرصد تابع اين سازمان بودند و در واقع تابع تشکيلات 
مجاهدين بودند. در حالی كه دانشجويان در سازمان دانشجويان 
مسلمان، خودشان تصميم گير بودند و تابعيت تشکيلاتی حزب 

 شاه ماركسيست ها را 
در مقابل مذهبي ها تقویت مي كرد

فعاليت هاي دانشجويان دانشگاه شريف از نگاه دكتر بهاره فيروزآبادي

دكت��ر به��اره فيروزآب��ادی، عض��و محترم هيأت علمی دانش��کده مکانيک دانش��گاه صنعتی ش��ريف، تحصيلات كارشناس��ی و كارشناس��ی ارش��د خويش را ب��ه ترتيب در 
دانش��گاه صنعتی ش��ريف و دانش��گاه تربيت مدرس به پايان می رس��اند. وی در س��ال 1379 موفق به اخذ دكترای مکانيک خود از دانش��گاه صنعتی ش��ريف می شود. دكتر 
فيروزآب��ادی ب��ه عل��ت حض��ور در فعاليت های سياس��ی و اجتماعی در س��ال های آغازين انقلاب، به خوبی با فضای سياس��ی دانش��گاه ش��ريف در آن روزها آشناس��ت. وی 
همچنين به علت حضور در س��ازمان دانش��جويان مس��لمان كه در اسفند 57 در دانش��گاه صنعتی شريف تشکيل گش��ت، از نزديک با نحوه فعاليت ها و برنامه های گروه های 
مختلف سياس��ی برخورد داش��ته اس��ت. دكتر فيروزآبادی، در گفت وگو با نقطه س��رخط، نش��ريه دانش��جويان دانش��گاه صنعتي شريف ضمن ترس��يم فضای سياسی حاكم 
ب��ر دانش��گاه ش��ريف، چ��ه قبل و چه بعد از انقلاب، به بيان گوش��ه ای از خاطرات ش��نيدنی خوي��ش از آن دوران می پردازد.  مطلب حاضر از منبع مذكور نقل ش��ده اس��ت.
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يا گروهی را در دانشگاه نداشتند. 
  بع�د از پی�روزی انقلاب فعالی�ت طیف های مختلف 

دانشجویان چگونه بود؟ 
بچه های عضو سازمان دانشجويان مسلمان، از همان ابتدا 
قصدش��ان كمک به كشور و حضور در نهادهای مردمی مانند 
جهاد س��ازندگی، جهاد دانش��گاهی، سپاه پاس��داران و... بود. 
بعضي از دوستان همان موقع به جهاد سازندگی رفتند. بعضاً 
به جهاد دانشگاهی و ساير نهادها و سازمانهاي مردمي. بچه های 
مجاهدين خلق هم ديگر در دانشگاه فعاليت زيادی نداشتند. 
چون تش��کيلات و دفتر در خارج دانشگاه داشتند، بيشتر در 
بيرون از دانشگاه فعال بودند. عمده فعاليتشان در دانشگاه صرف 
جمع آوري هوادار مي شد. از آن طرف، حزب توده ای ها هم برای 
خود دفتر داش��تند و فعاليت می كردن��د. در قبل از انقلاب به 
علت حمايت هايی كه رژيم داشت، حزب توده ای ها خيلی نمود 
داش��تند و اما با پيروزی انقلاب، اكثريت دانشجويان مذهبی 
آمدند و فعال شدند و در اداره كارها، شركت كردند. در همان 
اوايل، قرار شد گروهی انتخاب شوند كه مسائل صنفی دانشگاه 
را سروس��امان دهند. اين گروه در واقع در ش��ورای دانش��گاه 
نماينده دانشجويان بودند. شورای دانشگاه متشکل از 15 نفر 
دانشجوي منتخب دانشجويان، 27 استاد و تعدادی كارمند به 

نمايندگی از كارمندان دانشگاه بود. 
از 15 نفر دانش��جو، براس��اس س��هم نس��بی طيف های 
دانشجويی 10 نفر سهم مذهبی ها بود و 5 نفر هم سهم چپی ها. 
سازمان دانشجويان مس��لمان انتخاباتش را در سالن ورزشی 
برگزار كرد. درست در اسفند 57، يادم هست آن موقع نزديک 
به 1000 نفر در انتخابات شركت كردند باوجودی كه دانشگاه ها 
حالت تعطيل داش��تند، اين تعداد خيلی زياد بود. چپی ها هم 
انتخاباتشان را برگزار كردند كه 2 نفر از فداييان شاخه اكثريت، 
يک نف��ر از پيکار و 2 نفر از حزب ت��وده رأی آوردند. اين 15 
نفر به عنوان نماينده دانشجويان، فعاليت های فرهنگی دانشگاه 
را نظ��م و ترتيب مي دادند و بين گروه ها يک هماهنگی برقرار 
كردند و تا يکس��ال در شورای دانشگاه حضور داشتند. همان 
موقع و احتمالاً در ارديبهشت 58، شورای دانشگاه كه ذكر شد 

آقای دكتر رنجبر را به عنوان رئيس دانش��گاه انتخاب كردند. 
حتی تقويم درسی دانشگاه و مسائل مختلف را تصميم گيری 

می كردند. مانند نهار خوری، ورود و خروج افراد و... 
يادم می آيد كه آن موقع فضای س��ختی بر دانشگاه حاكم 
بود. چون همه گروه ها فعال بودند، دفتر داشتند همه هم برای 
برنامه هايشان امکانات و سالن می خواستند. برای همين ايجاد 

يک نظم و ترتيب ميان همه آنها خيلی دشوار بود. 
  از چه تاریخی به بعد، اختلاف میان هواداران مجاهدین 

خلق و بقیه دانشجویان مذهبی آشكارتر گشت؟ 
از زمان ارديبهش��ت 58 كه دو مراسم سالگرد برای شهيد 
ش��ريف واقفی برگزار شد، اختلافات آشکار شد. اين اختلافات 
هم بيشتر مربوط به مشی مجاهدين خلق بود. آنها از ابتدا دنبال 
تشکيلات و تابع آن بودند. هواداران خودشان را جمع می كردند. 
اما هيچ وقت ميان گروه ها، چه مجاهدين، چه سازمان دانشجويان 
مسلمان و چه گروه های چپ از حزب توده ای، فداييان اكثريت 
و پيکار، هيچ گاه در دانشگاه شريف درگيری فيزيکی رخ نداد. 
يعنی اصلاً درگيری فيزيکی نداشتيم. درگيری فيزيکی بيشتر 
در دانش��گاه تهران بود. بيشتر اختلافات بر سر نحوه برگزاری 
مراسم  و غيره بود كه گاهاً دو سه برنامه همزمان می خواست 
برگزار ش��ود و محدوديت جا و مکان وجود داش��ت. بنابراين 
مجاهدين از همان ارديبهش��ت 58، رسماً سازمان دانشجويی 
خودش را اعلام داش��ت و از سازمان دانشجويان مسلمان جدا 
شد. دانشجويان عضو سازمان و دانشجويان مسلمان هم بعدها، 

دانشجويان خط امام را تشکيل دادند. 
پ��س در مورد مجاهدي��ن خلق، تا قب��ل از انقلاب، نمود 
بچه های مسلمان در دانشگاه شريف، بچه های مجاهدين خلق 
بودند كه مشی مبارزه مسلحانه داشت، ساختار داشت و مهمتر 
از همه اينکه ايدئولوژی اس��لامی را تبليغ می كرد كه در برابر 
ايدئولوژی ماركسيستی قرار می گرفت. به محض اينکه انقلاب 
پيروز شد نيز سازمان دانشجويان مسلمان در دانشگاه تشکيل 
شد كه مجاهدين هم حضور داشتند. اما مدتی بعد، جدا شد و 
شاخه دانشجويی سازمان مجاهدين خلق را تأسيس كردند كه 

بيشتر فعاليتشان هم بيرون از دانشگاه بود. 

نتيجه آنکه عل��ت اصلی جدايی دانش��جويان از هواداران 
مجاهدين، آن تبعيت تشکيلاتی آنها بود از سازمان و اينکه اين 
س��ؤال وجود داشت كه با پيروزی انقلاب ديگر چرا بايد همان 

استراتژی قبل از انقلاب را ادامه داد؟ 
  بنابراین اختلافات بر س�ر مسائل ایدئولوژیک نبود 

بلكه بر سر مشی و كاركرد بود؟ 
بله. چون هنوز خيلی افکار و اعتقادات روشن نبود، بالاخره 
همه مسلمان بودند و در كليات و اصول اختلاف وجود نداشت و 
همه مشترک بودند.  منتهی آن چيزی كه آرام آرام نمودار شد 
و خطاهای آنها را نشان داد در مشی های آنها بود. البته ممکن 
است يک عده ای اعتقاد داشته باشند پايه و اساس اعتقادات آنها 
از همان ابتدا مش��کل داش��ت. حتی عده ای از خود مجاهدين 
كه بعداً بريدند و جدا ش��دند، اعتقاد داشتند آنها اساس عقايد 
مذهبی شان هم درست نبوده، حتی مجاهدين اوليه. ولی بقيه 
چنين ديدی نداشتند و فکر می كردند آنها آدم های پاک و خوبی 

بودند. هدف مقدسی داشتند ولی به تدريج منحرف شدند. 
خوش��بختانه پس از پيروزی انقلاب، خيلی زود اختلافات 
نمودار شد. حقيقتاً بعد از تيرماه 58 مجاهدين ديگر در دانشگاه 
ما حضور نداش��تند و بيشتر دوست داشتند در خارج دانشگاه 
فعاليت كنند. در واقع خانم عضدانلو به عنوان تنها كسی كه از 
مجاهدين در سازمان دانشجويان انتخاب شده بود ديد كه اصلًا 
آنجا جايگاهی ندارد و از همان ماه های آغازين، جدا ش��دند. از 
آن به بعد هم برنامه ها، جدا برگزار می شد و هر كس، فعاليت 

خود را داشت. 
  در مورد اعضاي س�ازمان دانشجویان مسلمان كمی 
توضیح بفرمایید؟ محدوده فعالیت دانش�جویان عضو 

سازمان حول چه محورهایی بود؟ 
همانطور كه گفتم بچه ها عمده دغدغه شان پس از پيروزی 
انق��لاب اين بود كه بتوانند باری از دوش كش��ور بردارند برای 
همين خيلی زود به سمت نهادهای مردمی نوپا رفتند. عده ای 
رفتند جهاد سازندگی، عده ای رفتند وزارت نيرو، عده ای رفتند 
وزارت كش��اورزی، عده ای رفتند جهاد دانشگاهی و... در واقع 
رويکرد بچه ه��ا اين بود كه هر ك��دام بروند يک جايی و يک 

در قبل از 
انقلاب به علت 
حمایت هایی که 
رژیم داشت، 
حزب توده ای ها 
خیلی نمود 
داشتند و 
اما با پیروزی 
انقلاب، اکثریت 
دانشجویان 
مذهبی آمدند 
و فعال شدند و 
در اداره کارها، 
شرکت کردند

   تصاویري از درگیري هاي انقلاب فرهنگي  
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گوش��ه ای از كارها را دستشان بگيرند تا مملکت از اين لحاظ 
آسيب نبيند و كارها نخوابد. خود من به محض اينکه انقلاب 
ش��د، رفتم سمت جهاد سازندگی، ما كاری كه می كرديم اين 
بود كه در خيابان پاس��تور، بيمارستان شهيد شوريده فعلی، 
س��اختمانی بود كه نخس��ت وزيری داده بود دست عده اي از 
دانشجويان كه اينها دارو برای روستائيان فراهم كنند. هم دارو 
تهيه می كردند و هم اينکه اعلام عمومی می كردند برای كمک 

به روستائيان. مثلاً درو كردن گندم ها و شخم زدن مزرعه ها. 
از آن طرف، جهاد دانشگاهی كه در دانشگاه ها تأسيس شده 
بود تصميم گرفت بچه ها را ببرد شهر يا روستايی به مردم كمک 
كنند. اولين جايی كه مثلاً بردند، لرستان بود. شايد حدود 50 
تا 100 نفر را بردند و در آنجا به ش��هرهای مختلف استان كه 
يک اس��تان محروم بود، كمک می كردند. در نوروز س��ال 58، 
بچه ها در سازمان دانشجويان مسلمان برنامه ای ترتيب دادند 
و دانش��جويان را به گنبد كاووس بردند. آنجا هم با مردم آشنا 
می ش��دند هم برنامه های علمی و فرهنگی برگزار می كردند. 
فکر می كنم بيش از 100 نفری می ش��ديم. اتفاقاً همان زمان 
در منطقه گنبد، درگيری ش��ده بود و سازمان خلق تركمن، 
خواس��تار جدايی شده بود. بچه ها از گنبد رفتند گرگان و بعد 
هم آمدند تهران. م��ن آن موقع چون عضو كميته فيلم بودم 
فيلمی آماده كرده بوديم كه جنايت های رژيم صهيونيستی را 
در تل زعتر نشان می داد. فيلم مستندی بود كه ما بطور زنده 
دوبلر آن بوديم و به كمک چند تا از بچه های عرب دانشگاه كه 
در زمان شاه از عراق مهاجرت كرده بودند به ايران، اين فيلم را 
ترجمه كرده بوديم. اين فيلم را هم در دانشگاه نشان داديم و 

گنبدكاووس و گرگان هم كه رفتيم، آن را نمايش داديم.  
  مي خواهیم كمي به بحث تس�خیر لانه جاسوس�ي 
توسط دانش�جویان خط امام بپردازیم. شما چگونه در 

جریان تسخیر سفارت قرار گرفتید؟
من در جلساتي كه مربوط به بحث لانه بود، تهران نبودم، چون 
تابستان همان سال دوباره برگشته بودم گنبد، در واقع از طريق 
جهادسازندگي و با كساني كه آنجا بودند مانند شهيد شوريده، 
شهيد محسن ماندگار و ساير نيروها، به عنوان كمک هاي مردمي 
و هس��ته اوليه جهاد سازندگي، اعزام شده بوديم گنبد كاووس 
كه در آنجا به فعاليت هايي همچون مدرسه س��ازي، كمک هاي 
پزشکي، فعاليت هاي فرهنگي و... مي پرداختيم. به همين دليل 
وقتي بحث هاي تسخير لانه مطرح شده بود، ما تهران نبوديم. در 
واقع فرداي روزي كه لانه تسخير شد به ما خبر دادند كه بياييم 

لانه و از گنبد حركت كرديم رفتيم لانه.
آن چيزي كه قابل ذكر اس��ت اينکه س��ازمان دانشجويان 
مسلمان، هس��ته اوليه بچه هاي خط امام بودند. در بحث هاي 

تسخير لانه، دانشگاه هاي مختلف حضور داشتند. تنها جايي كه 
نماينده اي رسماً نداشت، دانشگاه علم و صنعت بود. از دانشگاه 
اميركبير، آقاي ميردامادي و دانش��گاه شريف، آقاي اصغرزاده 
بودند. آقاي بي طرف و ش��هيد دادمان نماينده دانشکده فني 
تهران بودن��د و علم و صنعت، نماينده اي نداش��ت. عده اي از 
بچه هاي دانشگاه بهشتي هم آمده بودند. تنها جايي كه رسماً 
و علناً در دانش��گاه با بلندگو به دانشجويان اعلام كرده بودند، 
دانشجويان براي تسخير لانه بيايند، همين دانشجويان دانشگاه 

بهشتي بودند.
آقاي موسوي خوئيني از طرف دانشجويان پيش امام رفتند 
و امام تس��خير لانه را تأييد كردند و دولت موقت سقوط كرد. 
چرا كه دولت موقت مخالف تسخير لانه بود. در نتيجه شوراي 

انقلاب اداره كشور را برعهده گرفت.
  در مورد تس�خیر لانه جاسوسي دانشجویان شریف 

چه موضعي داشتند؟
بحث اصلي بين بچه ها اين بود كه وقتي سال 32 شاه رفت، 
امريکا شاه را برگرداند، الآن هم كه شاه رفته امريکا، امکان دوباره 
كودتا هست. چرا كه امريکا مي توانست شاه را مجدداً برگرداند. 
بنابراي��ن فکر اين بود كه اول پاي��گاه امريکا در ايران – همان 
سفارت – گرفته شود كه از اينجا ديگر پايگاهي نداشته باشند.

دوم اينکه اعضاي سفارت براي مدت كوتاهي گروگان گرفته 
شوند تا امريکا شاه را برگرداند و خب، خيلي نمود داشت. بچه ها 
هم خيلي خوب عمل كردند. با اينکه ميانگين سن بچه ها 22 
سال يا كمتر بود و 22 سال براي چنين كاري خيلي كم است 

و دانشجويان يا سال سوم بودند يا سال چهارم.
نکته ديگر اينکه تسخير لانه كاملاً توسط دانشجويان خط 
امام انجام شد و هيچ گروه ديگري مانند مجاهدين خلق در 
آن حضور نداش��تند. گرچه مجاهدين يکي دوبار درخواست 
داده بودن��د كه آنها هم بيايند كمک، اما با درخواستش��ان 
مخالفت شد. يادم مي آيد در لانه يک واحدي وجود داشت به 
نام واحد بلندگو. علتش هم اين بود كه مردم خيلي از تسخير 
لانه حمايت و استقبال مي كردند. از يک طرف به خاطر اينکه 
م��ورد تأييد امام بود. از طرف ديگر ب��ه اين خاطر كه مردم 
خيلي از امريکا كينه داشتند و حالا داشتند به گونه اي آنها را 
بروز مي دادند. شايد باور نکنيد ولي تمام شب و روز جلوي لانه 
پ��ر بود. ما، در واحد بلندگو كاري كه مي كرديم، مي رفتيم و 
براي مردم شعر پخش مي كرديم. شعر، موزيک و... براي اينکه 
فضا را حفظ كنيم. جالب اينکه مجاهدين خلق براي اينکه 
نشان بدهد ضد امپرياليست است و از اين حركت دانشجويان 
مسلمان حمايت مي كند گروه هايي شکل داده بود و خيلي 
ش��ب ها مي آمدند و تا صبح در جلوي لانه حضور مي يافتند 
و يک فضاي خيلي انقلابي درست كرده بودند. و همه اينها 
البته در كنار حمايت امام بود. و اگر حمايت امام نبود معلوم 
نبود سرانجام كار چه ش��ود. تقريباً تمام نماز جماعت ها به 
امامت ايش��ان خوانده مي ش��د و هر مکاتبه و يا پيغامي كه 
لازم بود به امام برس��د، از طريق ايشان منتقل مي گشت. در 
لانه مقررات س��فت و سختي حاكم بود. ما كلاً در هفته 10 
ساعت اجازه داشتيم بيرون بياييم. خيلي سريع براي بچه ها 
كارت صادر ش��د و بر روي هر كارت، مسئوليت هر فرد ذكر 
شده بود. مثلاً آقاي مهندس زحمت كش، مسئول تداركات 
بود. شب ها جلسات مختلفي بين دانشجويان برگزار مي شد. 
يک عده مس��ئول محافظت از گروگان ها بودند. همان اوايل 
گروگان هاي زن را آزاد كردند به جز 2 نفر، خانم ابتکار كه از 
طرف دانشگاه اميركبير بودند چون زبان انگليسي شان خوب 
بود، بيشتر نقش س��خنگويي و مترجمي را داشتند. ايشان 
موقع تس��خير لانه 19 سال بيش��تر نداشتند. در اين مدت، 
هيچ نوع آسيبي به گروگان ها وارد نشد با اينکه بچه ها عمدتاً 
دانشجوي س��ال دوم بودند. رفتار خيلي خوبي با گروگان ها 
داش��تند. گروگان ها را هر روز براي هواخوري به فضاي سبز 
سفارت مي بردند، برايشان مرتب غذا و ساير امکانات را تهيه 
مي كردند. اگر كتابي مي خواستند يا چيز ديگر، در اختيارشان 

گذاشته مي شد. يادم هست به علت درگيري زياد بچه ها در 
جريان تس��خير لانه، در همان كميته دانش��جويي كه عضو 
شوراي دانش��گاه هم بود، تصويب كرديم كه هر كس با هر 
دليلي كه داشته باشد مي تواند ترم تحصيلي اش را حذف كند. 
من خودم تا دو س��ال قب��ل از انقلاب فرهنگي تنها 9 واحد 
گذرانده بودم. چون بيش��تر بيرون دانشگاه بوديم و فعاليت 

داشتيم.
  چرا دانشجویان خط امام با حضور مجاهدین در لانه 

جاسوسي مخالفت كردند؟
خب خ��ط آنها از ما جدا بود. آنها س��ازمان خودش��ان را 
داش��تند و با وجودي كه انقلاب پيروز ش��ده بود. هنوز مشي 
مسلحانه شان را حفظ كرده بودند و اين سؤال بزرگي بود. آنها 
بيش��تر تابع تشکيلات بودند و سعي داشتند در جهت اهداف 
تشکيلاتي شان حركت كنند كه بعداً اين رويکرد منجر به بروز 
درگيري هايي شد. البته در دانشگاه ما هيچگاه درگيري رخ نداد. 
چون كسي در دانشگاه نبود. كساني كه در دانشگاه بودند فقط 
براي درس آمده بودند و كس��اني كه قصد فعاليت سياسي يا 
اجتماعي داش��تند، چون بيرون آنقدر فضا براي فعاليت وجود 
داشت، ديگر كسي در دانشگاه دنبال فعاليت نبود. عده زيادي 
س��پاه بودند. عده اي جهاد دانشگاهي، عده اي جهاد سازندگي 
و... در نتيجه كس��اني كه دنبال فعاليت اجتماعي بودند اصلًا 

دانشگاه نبودند.
  خانم دكتر وقتي جنگ شروع شد، چقدر از بچه هاي 

دانشگاه رفتند جبهه؟
عده اي زيادي از بچه هاي لانه جاسوسي و ساير دانشجوياني 
كه در گروه هاي ديگر بودند. ش��هيد شوريده در جهاد بودند و 
مدت زيادي مسئول اتاق جنگ جهاد بودند در كرمانشاه. زيرا 
جهاد سازندگي در واقع نقش پشتيباني جنگ را برعهده داشت. 
براي همين در خيلي از شهرها اتاق جنگ داشت و خودشان از 
طرف نهاد خودشان رفتند و همراه ايشان آقاي محسن روشندل، 
آقاي ش��مس بهاري همه با هم از جهاد رفتند. شهيد محسن 
ماندگار هم از طريق جهاد رفتند. البته بچه هاي جهاد دانشگاهي 
بيشتر در دانشگاه بودند. آن هم به علت نوع فعاليت شان كه در 

واقع نقش سازمان را هم در دانشگاه ها ايفا مي كردند.
  ش�ما در جریان لانه جاسوس�ي تا چه زماني حضور 

داشتید؟
بعد از جريان طبس كه پيش آمد، گروگان ها را فرستادند 
شهرستان ها. من چون مسئول گروگان ها نبودم حدود بهمن 
58 رفتم وزارت كش��اورزي. در آنجا هيأت هايي تشکيل شده 
بود به نام هيأت هاي هفت نفره، كه مسئوليت تقسيم زمين هاي 
مالکان بزرگ و تخصيص آن به كش��اورزان را برعهده داشتند. 
آن موقع آقاي شيباني كه الآن عضو شوراي شهر هستند، وزير 
كش��اورزي بودند. آن زمان، وضعيت كش��اورزي خيلي به هم 

ريخته بود.
  شما رشته تحصیلي تان مهندسي مكانیک بود، چرا 

رفتید وزارت كشاورزي؟
چون هنگامي كه در لانه بوديم، از طرف وزارت كشاورزي 
آمدند و اعلام كردند كه به نيرو نياز داريم. آن زمان اصلاً هيچ 
ربط��ي بين رش��ته و كار بچه ها وجود نداش��ت. هر كس هر 
كاري از دستش بر مي آمد انجام مي داد. در وزارت كشاورزي، 
آقاي محمد هاشمي بودند، آقاي دكتر ستاري فر و يک تيمي 
همراه ايشان از دانشگاه علامه طباطبايي هم حضور داشتند. 
از بچه ه��اي ما تعداد خيلي زياد آنجا بودند. آقاي زحمتکش، 
آقاي آذربايگان، شهيد محمود نيلي و خيلي هاي ديگر. حدود 
يک س��ال و نيم وزارت كشاورزي بودم. بعد از آن آقاي دكتر 
نيلي كه آن زمان رئيس بس��يج تهران بودند، از من خواستند 
ك��ه بيايم و در بخش خواهران ب��ه آنها كمک كنم. ولي آنجا 
خيلي دوام نياوردم و پس از 6 ماه نزديکي هاي بهمن 61 دوباره 
برگشتم دانش��گاه. در كنار دانشگاه در امور تربيتي آموزش و 
پرورش هم فعاليت داش��تم، ولي ديگر در دانشگاه بيشتر به 

درسم پرداختم.

    سخنراني
 مسعود رجوي

در دانشگاه  

من در جلساتي 
كه مربوط به 

بحث لانه بود، 
تهران نبودم، 
چون تابستان 

همان سال 
دوباره برگشته 
بودم گنبد، در 
واقع از طریق 
جهادسازندگي 
و با كساني كه 

آنجا بودند مانند 
شهید شوریده، 

شهید محسن 
ماندگار و سایر 

نیروها، به 
عنوان كمك هاي 
مردمي و هسته 

اولیه جهاد 
سازندگي، اعزام 

شده بودیم 
گنبد كاووس 
كه در آنجا به 
فعالیت هایي 

همچون 
مدرسه سازي، 

كمك هاي 
پزشكي، 

فعالیت هاي 
فرهنگي و... 
مي پرداختیم

فصل اول انقلاب اول
جنبش دانشجويي

از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي

36


